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EMPIRIE to nowe przedsięwzięcie Związku 
Miast Polskich oparte na idei sieciowania. 
Polega ono na kwartalnych, bezpośrednich 
spotkaniach stałych przedstawicieli miast 
zg ło s zonych  do  poszczegó lnych  s i e c i 
tematycznych.

Podczas spotkań uczestn icy dz ie lą s ię 
doświadczeniami i pomysłami w rozwiązywaniu 
problemów, tych powstałych podczas realizacji 
działań wpisanych do PRL i PRI oraz innych, 
typowych dla wiodącej dla danego zespołu 
dziedziny. 

Sieć Miasto Obywateli tworzą przedstawiciele 
miast dbających o wzrost kompetencj i 
samorządu w doskonaleniu kultury dialogu 
z mieszkańcami.



dzień pierwszy

spektakl rozdroża

pomóż bohaterom zmienić bieg wydarzeń

P ierwszego dnia zjazdu Empir i i 
z o s t a l i ś my  z a p r o s z e n i  n a  n i e z w y k ł e 
wydarzenie,opracowane przez Młodych 
Ambasadorów Klimatu.

Spotkaliśmy się o 10:00, w auli Akademii Nauk 
Stosowanych. Przywitała nas młodzież, 
zachęcono nas do powieszenia na wiszącej sieci 
kliku liści, z naszymi listami do platety, Ziemii. Ten 
gest wprowadził nas w temat spotkania. Przy 
wejśc iu t rwała wystawa prac Młodych 
Ambasadorów Klimatu. Autorami abstrakcyjnych 
obrazów byli uczniowie szkół podstawowych
 i średnich a także ich nauczyciele. 

Temat ekologi i  jest  n iezwykle żywy w 
świadomości młodych. Obrazy były bardzo 
emocjonalne. Hasła mówiące o nadmiernej 
konsumpcji czy emisji gazów cieplarnianych tutaj 
znalazły odzwierciedlenie w grafikach pełnych 
przerażenia. Poniżej umieszczamy kilka prac.

`niezależnie od tego jakie mamy opinie na temat 
zmian klimatu, jako ludzie pozostawiamy po sobie 
ślad, który nie jest obojętny. Konsumujemy 
więcej zasobów, niż kiedykolwiek w historii 
ludzkości.` 

Rozkradamy Ziemię, bierzemy większą 
porcję z jej życia, niż nam się należy. 
nadmierna emisja gazów cieplarnianych 
powoduje wzrost temperatur. Planeta 
płonie. Znajdujemy się na rozdrożu.

Młodzi Ambasadorzy klimatu działają w 
Koninie od stycznia 2022 roku, prowadząc 
kampanię na rzecz klimatu w ramach 
projektu finansowanego przez EOG, w 
ramach Programu Aktywni Obywatele- 
Fundusz Regionalny. Tworzy go 21 
młodych ambasadorów, uczniów szkół 
podstawowych i ponadpodstawowych.

Po obejrzeniu wystawy rozpoczął się spektakl. Na 
widowni obecni byli zarówno rówieśnicy aktorów 
jak i ich rodziców i nauczycieli, także włodarze 
Konina. Nad przebiegiem czuwała pani Ola 
Chodasz, która przedstawiła aktorów i zasady 
udziału widowni z spektaklu. 

Po odegraniu kilku scen z życia młodego 
aktywisty klimatycznego nastąpiła przerwa, po 
której sceny odgrywane były ponownie. Tym 
razem każdy z obecnych mógł zatrzymać akcję 
krzycząc 'stop', wejść na scenę, wcielić się w 
głównego bohatera i rozegrać scenę inaczej. 
Pozostali aktorzy dostosowywali scenariusz do 
bieżących wydarzeń. 

Teatr Forum to nowa, nieznana nam dotychczas 
metoda partycypacji i dialogu społecznego. 
Doświadczenie wchodzenia w rolę zapada w 
pamięć, poszerza perspektywę, uczy otwartości 
i wyrozumiałości dla osób innych niż my. 
Nabieramy przekonania, że coś stoi u podstawy 
ich zachowań i rzadko jest to zła wola. 
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pierwsza sesja warsztatowa

młodzież w Koninie

Głos dziecka, choćby nie wiem 
jak szczery, nie ma znaczenia dla tych, 
którzy nie chcą słuchać!

Tymi słowami pani Emilia Wasielewska przywitała 
uczestników warsztatów, w asyście członków 
Młodzieżowej Rady Miasta. Wiemy jednak, że 
miasta, pomimo deklaracj i ,  nie zawsze 
dopuszczają skutecznie do głosu dzieci i ludzi 
młodych. Jak zrekrutowano 23 członków Rady? 
Czym dokładnie zajmuje się ta grupa? Czy 
przynależność do niej to obowiązek, przyjemność 
czy część większego planu? O to wszystko 
mogliśmy zapytać naszych gości.

Rada Miasta Konina Uchwałą Nr 241 z 27 lutego 
2008 r. powołała Młodzieżową Radę Miasta 
Konina. Rada jest reprezentacją młodzieży – 
uczniów szkół podstawowych 
i ponadpodstawowych – publicznych 
i niepublicznych miasta Konin.

Rada ma charakter konsultacyjny i wspiera oraz 
upowszechnia ideę samorządności. Dzięki temu 
młodzi ludzie, tuż przed wkroczeniem 
w dorosłość, będą mogli czynnie uczestniczyć 
w życiu miasta.

Częstsze będą spotkania z władzami 
miejskimi i oświatowymi. Przedstawiciele 
Młodzieżowej Rady mają zapewnione 
uczestnictwo w sesjach Rady Miejskiej 
i posiedzeniach komisji. Młodzieżowa Rada 
Miasta ma możl iwość opiniowania 
projektów uchwał Rady Miasta Konina.

Młodzieżowa Rada Miasta Konina może również 
bezpośrednio inicjować działania, które 
bezpośrednio dotyczą konińskiej młodzieży, takie 
jak: imprezy kulturalne, sportowe, a także 
szkolenia i konferencje. Działalności Rady ułatwia 
również współpracę z innymi Młodzieżowymi 
Radami w kraju i za granicą.
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Młodzieżowa Rada Miasta
w Koninie
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dostępna starówka

spacer badawczy po bulwarach nad Wartą

Spacer badawczy jest cenioną przez nas 
metodą sprawdzania, czy przestrzeń publiczna 
odpowiada potrzebom mieszkańców miast. Nie 
wiemy jednak, czy przyjęte przez nas scenariusze 
spacerów są dobre. Poprosiliśmy kolegów z 
Konina aby pokazali, jak robią to u siebie. 

To, czego doświadczyliśmy, przeszło nasze 
wcześniejsze wyobrażenia. Jeszcze w trakcie 
rozmowy z młodzieżą, na plac przed budynkiem 
COP podjechało kilka samochodów, z których 
wysiedli niepełnosprawni przedstawiciele 
fundacji Podaj Dalej. Przemieścili się na wózki i 
czekali, aż skończymy spotkanie. Chwilę później 
zauważyliśmy, że na placu przygotowano wiele 
dodatkowych wózków. Wszyscy wsiedliśmy na 
nie i nasłuchując wskazówek, rozpocześliśmy 
przejazd w kierunku mostu Toruńskiego i 
bulwarów nad Wartą. 

Wózki były współczesne, zwrotne, lekkie ale 
bardzo wywrotne. W ogromnym skupieniu 
pokonywaliśmy chodniki i wybrukowane kostką 
drogi, wzniesienia i spadki na chodnikach. Nie 
można było nikogo ponaglać, popychać ani 
zabierać toreb, które przeszkadzały w poruszaniu 
kołami wózka. Każdy z nas zakończył przejazd w 
dużych emocjach. Zauważyliśmy utrudnienia, 
które nie przyszłyby nam na myśl, gdyby ktoś 
nam o nich opowiedział. Po powrocie do COP, 
koledzy z fundacji opowiedzieli nam o ich pracy, 
udzielanym wsparciu osobom po wypadkach a 
także o konińskiej drużynie koszykarskiej, 
najlepszej w  Polsce  (mistrz w 2021 r.)

Spacer poprowadził pan Maciej Wiatrowski 
z Fundacji Podaj Dalej, w asyście kolegów i 
współpracowników.

Fundacja PODAJ DALEJ powstała w 2004 roku. 
Jej  in ic jatorami były osoby sprawne i 
niepełnosprawne z dużym doświadczeniem w 
pracy na rzecz społeczeństwa obywatelskiego, w 
tym także żona i córki Doktora – śp. Joanna oraz 
Zuzanna i Olga. Fundacja powstała w hołdzie i 
zgodnie z ideami Doktora Piotra Janaszka, 
znanego społecznika i lekarza, który od lat 70-
tych wdrażał nowatorskie rozwiązania w 
rehabilitacji. Zginął tragicznie w 1998 roku 
zostawiając wiele niezrealizowanych planów.

Osoby zaangażowane w pracę dla Fundacji 
otwierają nowe możliwości dla rodzin osób 
niepełnosprawnych. Budują świat bez 
b a r i e r  p r z y b l i ż a j ą c  t e m a t y k ę 
niepełnosprawności podczas zajęć z 
dziećmi i młodzieżą. Rozwijają idee 
wolontariatu. Dzielą się specjalistyczną 
w i e d z ą  z  o s o b a m i  p r a c u j ą c y m i  z 
niepełnosprawnymi. Leczą uśmiechem 
wzorem swojego Patrona.

Wszelkie oferowane wsparcie, udział w zajęciach 
czy świadczona pomoc są bezpłatne. Działalność 
Fundacji PODAJ DALEJ jest możliwa dzięki 
wsparciu wielu ludzi, zaprzyjaźnionych firm, 
instytucji i organizacji
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dostępna starówka

spacer badawczy
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skąd mamy to miejsce?

Centrum Organizacji Pozarządowych w Koninie

R ozglądamy się dookoła. Kamienica w 
samym centrum starego Konina w całości 
zagospodarowana jest przez organizacje 
pozarządowe. Na parterze zajmujemy salę 
Centrum Organizacji Pozarządowych, w której 
zwykle odbywają się zajęcia dla mieszkańców.

Prelegentem tej części jest pan 
Bartosz Jedrzejczak.

Kto tu rządzi? Kto pilnuje, żeby nic nie zginęło? Kto 
wydaje i odbiera klucze? Jakie są kryteria dostępowe 
dla NGO, które chcą prowadzić tutaj działania? 
Dowiadujemy się, że od x lat miejsce rządzi się swoimi 
prawami a jego dobry stan leży w interesie wszystkich 
użytkowników. Od czasu powstania zaginęła jedynie 
stara szczotka do toalety, w nie wyjaśnjonych 
okolicznościach. Miejsce przyczyniło się natomiast do 
zacieśnienia więzi kilkustet osób, które włączają się w 
aktywności proponowane przez przedstawicieli 
organizacji.

Jak przekonać Radę Miasta o wartości takiego 
miejsca? Jak włączyć wyobraźnię i zobaczyć pełne 
pasji miejsce kiedy mamy przed oczami zrujnowaną 
kamienicę, na której remont trzeba wydać fortunę i w 
której nadal mieszkają lokatorzy? Recepta 
wielkopolska zawiera kilka ważnych wskazówek. 
Wyłącz emocje.  Nie przemawiaj  używając 
wzruszających przykładów ludzkiej niedoli. Zbadaj 
i policz to. Udowodnij, że ten pomysł po prostu się 
opłaca.

Zwiedzamy kolejne kondygnacje kamienicy. 
Widzimy, że środek budynku został zbudowany 
od nowa, z uwzględnieniem zasad dostępności. 

W podziemiach działa w pełni wyposażona sala 
prób dla zespołów muzycznych. Na piętrze działa 
Akademia Życia, w której mieszkańcy, w asyście 
trenerów i przy wsparciu kolegów, uczą się 
s a m o d z i e l n e g o  f u n k c j o n o w a n i a  z 
niepełnosprawnościami. 

Początkowo Centrum Organizacji Pozarządowych 
miało być miejscem współdziałania jednostek 
Urzędu Miejskiego i III sektora. Z czasem jego 
zakres zadań znacznie się poszerzył. 

Centrum udziela pomocy osobom działającym w 
organizacjach oraz tym, którzy dopiero chcą 
rozpocząć swoją przygodę z sektorem 
pozarządowym, pełni rolę inkubatora inicjatyw 
obywatelskich, sprzyja współpracy integracji III 
sektora z biznesem.

Prowadzi doradztwo w zakresie rejestracji 
organizacji pozarządowych i szkolenia z zakresu 
pozyskiwania funduszy na jej działalność, 
realizację projektów oraz zarządzania zespołem 
pracowników i wolontariuszy, zajmuje się 
o r g a n i z a c j ą  K o n i ń s k i e g o  B u d ż e t u 
Obywatelskiego i konkursu o fundusz wkładów.

W budynku Centrum Organizacji Pozarządowych 
znajdują się również: Biuro Pełnomocnika ds. 
Osób Niepełnosprawnych, Blues Hostel, sklep ze 
sprzętem medycznym i Akademia Życia – 
mieszkania treningowe, w których osoby 
n i e p e ł n o s p r a w n e  p o d e j m u j ą  n a u k ę 
samodzielnego życia.

W związku z wprowadzeniem do obiegu 
prawnego Standardów Dostępności oraz 
Wytycznych „Projektowanie Bez Barier” dla 
Miasta Konina powołano od września 2017 r. 
Oficera Dostępności, który m.in. kontroluje 
dostosowanie przestrzeni miejskiej do potrzeb i 
wymagań osób z niepełnosprawnością, seniorów, 
rodziców z dziećmi, osób o ograniczonej 
mobilności.



Centrum Organizacji

 Pozarządowych

dzień pierwszy



jeszcze dzień pierwszy :-)

A miało być tak pięknie! 
czyli nasze przykłady tego, że nie zawsze się udaje... 

Jak można zgubić w lesie uczestnika wydarzenia? 

Co czuje pracownik działu promocji wykonujący historyczne zdjęcie, kiedy miga kontrolka baterii 
aparatu i wiadomo, że wszyscy uśmiechają się daremnie, bo pamiątkowe zdjęcie się nie zrobi?

Jak smakuje satysfakcja ze spotkania z mieszkańcami, na którym nikt nic nie usłyszał? 

Jaką minę ma urzędnik, w którym byli więźniowie z radością rozpoznają publicznie swojego kolegę? 

Czy cieszy nas, kiedy mieszkańcy z obszaru rewitalizacji zamiast zmiany wyglądu ulic obiecują 
odmianę swojego wyglądu? 

Jak dobrze, 

że zdarzają nam się wpadki. 

W wieczory takie jak ten, w Pepe Nero, 

dają nam one dużo radości.
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Razem tworzymy nasze miejsce

wizyta w M-LAB

Przed sesją warsztatową odwiedzamy 
nowe miejsce w przyziemiu Domu Kultury w 
Koninie. Czujemy się tak, jakbyśmy wchodzili 
własnie do czyjegoś domu. Jest ciepło, można 
wejsć do kuchni, wnętrze jest pięknie, kolorowo 
urządzone. Obszerna witryna zapewnia kontakt z 
ulicą. Rozsiadamy się na krzesłach i podłodze i 
zamieniamy w słuch. 
O dążeniu do stworzenia M-LAB-u opowiedziała 
nam pani Agnieszka Gołębiowska.

Miasto zapewniło lokal, który jest dedykowany 
młodzieży w Koninie. Młodzi i dorośli, uczniowie i 
nauczyciele, samorządowcy i aktywiści działają w 
tym miejscu dla wspólnego celu. 

Dowiadujemy się, czym jest MAK. Młodzi 
Ambasadorzy Klimatu wywierają na włodarzach 
presje dotyczące kształtowania pol ityki 
klimatycznej w mieście. Oglądamy nakręcane 
przez młodzież filmiki nakłaniające do włączenia 
się w działalność M-Lab-u. Dzięki aktywistom 
tworzona jest mapa młodzieżowych miejsc w 
Koninie. 

Jak zawsze czasu na rozmowę brakuje. W 
podsumowaniu naszej rozmowy pojawia się 
refleksja o zagubieniu młodych, którzy 
rozpaczliwie poszukują oparcia i autorytetu.

Chcielibyśmy zadać wiele pytań. Musimy jednak 
przemieścić się z powrotem do COP-u.

Miejsce spotkań spotkań, wymiany pomysłów i 
wspólnego działania młodzieży uruchomiono 14 
lipca 2022 roku.

M-LAB tworzony jest przez młodych i dla 
młodych.
 
To miasto będzie kiedyś należało do nas, 
to my będziemy mieć wpływ na to, jak się 
będzie mieszkało i co się będzie działo w 

Koninie.

W proces ie  rea l i zac j i  dz ia łań M-LAB’u 
najważniejsze jest uczestnictwo młodzieży i 
włączenie ich w aktywne tworzenie. ‚Kreujemy 
SWOJE DZIAŁANIA I SWOJE MIEJSCE, dajemy 
mu życie, imię i charakter.’

W sposób ciągły M-LAB działa od 02.2018r. a od 
15.01.2019r. jako zarejestrowane w KRS 
Stowarzyszenie M-LAB. 

Naszą grupą doc.jest młodzież w wieku 13-25 lat.

Naszym celem jest uruchamianie postawy 
twórczej i kreatywności młodzieży, budowanie 
poczucia ich siły sprawczej oraz kształtowaniu 
pos taw spo łecznych ,  obywate l s k i ch  i 
demokratycznych. 

Mamy doświadczenie w angażowaniu młodzieży 
w proj. partycypacyjne, gdzie młodzież we 

współdziałaniu z dorosłymi dokonuje 
autodiagnozy, 

tworzy rozwiązania dla siebie, dyskutuje i 
wypracowuje kierunki zmian np. w 

edukacji i prezentuje je władzom sam.
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Razem tworzymy nasze miejsce
wizyta w M-LAB
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krótki powrót do Tarnowa

       

Wzmocnienie 
kompetencji 

osób 
prowadzących 

dialog w 
miastach. 

Na zakończenie pierwszego, czerwcowego zjazdu sieci Miasto Obywateli w Tarnowie, 
uczestnicy wymienili zagadnienia, które chcieliby omówić na kolejnych spotkaniach. Powstała obszerna 
lista tematów, którą poddano rangowaniu. Na podium tematów znalazły się:
Praca z 'trudnym klientem', konsultacje tematów zapalnych. Jak zmienić krzyk w konstruktywną 
dyskusję? Jak usprawnić komunikację między jednostkami i wewnątrz urzędu? Kolejny temat to 
przygotowanie  merytoryczne mieszkańca do partycypacji.

większość uczestników wymieniła 
Wzmocnienie kompetencji osób prowadzących dialog w miastach. 

jako swoją najpilniejszą potrzebę.
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niech (o)żyje rynek!

W odpowiedzi na zgłoszone w 
Tarnowie zapotrzebowanie, zaprosil iśmy 
uczestników do udziału w nietypowym zdarzeniu. 

W tej części poprosiliśmy uczestników o 
zamknięcie oczu i przenieśliśmy ich do małego, 
trzytysięcznego miasteczka, w którym burmistrz 
widzi potrzebę rozmowy z mieszkańcami na 
temat nowo zrewitalizowanego placu rynkowego. 
Uczestnicy losują role. W ciągu kilku minut 
wcielają się w nowe postaci.

Przez 1,5 godziny trwają zainscenizowane 
konsultacje, po których obserwatorzy dzielą się 
swoimi spostrzeżeniami. Po zakończeniu 
ćwiczenia rozpoczęła się żywa dyskusja, podczas 
której dochodzimy do wniosku, że:

Nawet wiedząc o tym, że wchodzimy w 
rolę, czujemy jej ciężar i złe emocje do 

nas kierowane.

Jesteśmy pod wrażeniem tych 
wypowiedzi, które są spokojne i 

zrównoważone.

Ciężko jest się porozumieć, gdy każdy 
przychodzi na spotkanie ze swoim 
scenariuszem i planem działania.

Wejście w rolę mieszkańców pozwala zauważyć, 
czasami niewidoczny dla nas, mur. Tworzymy go 
na wiele sposobów. Czasem swoją postawą czy 
tym, że jako pracownicy urzędu siadamy w 
rzędzie obok siebie, po jednej stronie. 

Inscenizacja konsultacji społecznych 

odbyła się z  udziałem obserwatorów:

Joanna Olczak- Architekt Miejski

Witold Nowak - Z-ca prezydenta ds. społecznych 

Bartosz Jędrzejczak - Kierownik COP

Anna Majchrzak - pracownik COP
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niech (o)żyje rynek!

inscenizowana debata obywatelska
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niech (o)żyje rynek!



Podczas sesji podsumowującej dwu dniowe spotkanie uczestnicy zaproponowali tematy, które zostaną 
poruszone podczas kolejnych spotkań on-line oraz na zjeździe stacjonarnym.

*
Komunikacja z mieszkańcami przez media społecznościowe

*
Nowatorskie metody nawiązywania dialogu 

*
Przekonanie urzędników i włodarzy o sensie rozmów z mieszkańcami

*
Życie po życiu, czyli co zrobić ze wskrzeszoną energią ludzką po zakończeniu projektu?

dzień drugi

sesja podsumowująca

Serdeczne podziękowania za gościnność, pomoc w organizacji wydarzenia, bogaty 
program merytoryczny a także aktywny udział kierujemy do przedstawicieli Konina!

Szczególnie dziękujemy:

Prezydentowi Konina, Panu Piotrowi Korytkowskiemu;
Zastępcy Prezydenta Konina, Panu Witoldowi Nowakowi;

Panu Bartoszowi Jędrzejkaczowi;
Pani Emilii Wasielewskiej i członkom Młodzieżowej Rady Miasta

Pani Agnieszce Gołębiowskiej 
Pani Katarzynie Rejniak

oraz 
Panu Maciejowi Wiatrowskiemu i wszystkim osobom z Fundacji Podaj Dalej, 

które prowadziły spacer badawczy nad Wartą!
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